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 اثر السيكو دراما في تخفيف الخبرات الصادمة لدى الاطفال المودعين في دور الايتام  العنوان /

______________________ 

 ممخص البحث

التي وضعيا الطبيب النفسي )مورينو( لغرض التوصل الى يجاد برنامج  وظفت السيكودراما    
علاجي لقياس العلاقات الاجتماعية وديناميات الجماعة عبر نظرية الدور الاجتماعية والنظرية 
العفوية، لغرض تخفيف الخبرات الصادمة التي تصيب الفرد لاسيما الاطفال عبر أسموب تمثيمي 

خص المريض بإعادة تمثيل مشكلاتو النفسية والاجتماعية والسموكية تتمخص فكرتة في قيام الش
بشكل تمقائي وحر يسمح لو بالتنفيس الانفعالي عن ما يدور بخمجاتو عبر بعض التقنيات التي 
يستخدميا المعالج لغرض إعطاء فرصة الاستبصار الذاتي والتقمص والمحاكاة، بيدف إعادة 

والتغيرات التي توثر بالسموك ونقمة الى سموك اخر او احداث تنظيم الأنماط المعرفية القديمة 
 التوافق النفسي لديو .

واستند الباحث عمى ما تقدم في تأسيس موضوعة بحثة الموسوم )اثر السيكودراما في تخفيف    
الخبرات الصادمة لدى الأطفال المودعين في دور الايتام( حيث جاءت الدراسة في أربعة فصول 

 -لشكل الاتي:صيغت عمى ا

جاء الفصل الأول تحت مُسمى "الاطار المنيجي" بمحاور متعددة اوليا الولوج الى مشكمة البحث 
 التي تستند عمى طرح التساؤل الآتي :  

ىل يمكن استخدام السيكودراما كمنظومة اشتغال درامية في تخفيف الخبرات الصادمة لدى      
 الاطفال المودعين في دور الايتام ؟

  



لأجل الإجابة عمى ىذا التساؤل وتحقيق النتائج المتعمقة بو، حاول الباحث دراسة ىذا    
)اثر لمسيكودراما في تخفيف الخبرات الصادمة لدى الأطفال -الموضوع عمى وفق العنوان الأتي:

 المودعين في دور الأيتام(.    

لمصطمحات حيث اعتمد عمى ثم انتقل الباحث الى أىمية البحث واىدافو، وحدوده وتحديد ا   
التعاريف المغوية ولاصطلاحية لمصطمح السيكودراما والخبرات الصادمة  لموصول الى التعريف 
الاجرائي  لمسيكودراما :  بأنيا أسموب علاجي قائم عمى مبدأ التمقائية من خلال تصوير تمثيمي 

القديمة وفيميا فيما  مسرحي لبعض الضغوط النفسية مختمفة الجوانب، لغرض مواجية المواقف
 دراميا ، مما يتيح فرصة التنفيس الانفعالي والاستبصار الذاتي لمشخص المريض.

 -اما الفصل الثاني /   الاطار النظري،  فقد جاء عمى ثلاثة مباحث :

 اشتغالاتيا –عناصرىا  –المبحث الأول:  السيكودراما   -1

 ة الطفلالمبحث الثاني: الخبرات الصادمة وسيكولوجي  -2

 المبحث الثالث:  اشتغالات السيكودراما في العرض المسرحي -3

ومن ثم تناول الباحث بعض الدراسات السابقة التي تمكن من العثور عمييا، وفي نياية الفصل 
 توصل الباحث الى اىم المؤشرات التي اسفر عنيا الاطار النظري.

بحث، تضمن الفصل الثالث الإجراءات ولغرض الوصول الى النتائج المترتبة عمى ىدف ال    
التي قام بيا الباحث من حيث اعتماد المنيج التجريبي وتحديـد مجتمع البحث، واختيار عينتو، 

 وأعداد أدواتو ومستمزماتو وتطبيق التجربة واستخدام الوسائل الإحصائية المناسبة 

وفقاً لأىداف البحث وفرضياتو اما الفصل الرابع فقد تضمن عرضاً لنتائج البحث وتفسيرىا       
الخاصة التي تم وضعيا، فضلا عن الخروج باستنتاجات وتوصيات ومقترحات في ضوء النتائج 
التي تم التوصل الييا في البحث الحالي، وسيعرض الباحث بعضاً من النتائج المتعمقة بفرضيات 

 البحث كما يأتي:

 نتائج الفرضية الاولى التي تنص: -1



( بين متوسط درجات الاطفال المودعين 5،،،)لا يوجد فرق دال احصائيا عند مستوى دلالو )   
في المجموعة التجريبية والضابطة في مقياس اضطراب ما بعد الخبرة الصادمة في الاختبار 

 البعدي وذلك بعد تطبيق البرنامج(.

مجموعتين التجريبية عند حساب المتوسط الحسابي والانحراف المعياري لدرجات طمبة ال
والضابطة في مقياس الخبرات الصادمة ومن خلال استخراج الفرق بين متوسطي درجات 

( لعينتين مستقمتين وجد ان القيمة التائية  T-testالمقياس لمجموعتي البحث وباستخدام ) 
ة حرية ( وبدرج،2،1( وىي أكبر من القيمة التائية الجدولية البالغة )17،،23المحسوبة تساوي )

 (5،،،( وبمستوى دلالة )18)

نتائج الفرضية الثانية التي تنص عمى: )لا يوجد فروق دالة إحصائياً عند مستوى دلالو  -2
( بين متوسط  درجات الاطفال المودعين  في المجموعة التجريبية في الاختبار القبمي 5،،،)

 بعد الخبرة الصادمة.( ومتوسط  درجاتيم في الاختبار البعدي عمى مقياس اضطرابات ما 

من أجل معرفة مقدار الفرق الذي حدث لدى اطفال المجموعة التجريبية ارتأى الباحث       
حساب الفرق بين درجات كل طفل عمى الخبرات الصادمة لممجموعة التجريبية التي طبق عمييا 

( لعينتين مرتبطتين، ومن حساب الفرق بين درجات الاختبار  T-testالبرنامج باستخدام )
( اذ كانت 18( وبدرجة حرية )5،،،البعدي والقبمي لممقياس اتضح انو دال عند مستوى دلالة )

( ،2،1( وىي أكبر من القيمة التائية الجدولية البالغة )12،136القيمة التائية المحسوبة تساوي )
طفال المجموعة التجريبية كان نتيجة استخداميم لبرنامج مما يؤشر إلى حدوث تتغيير لأ

 السايكودراما

 نتائج الفرضية الثالثة التي تنص عمى: -3

( بين متوسطي اداء الاطفال في       5،،،)لا يوجد فرق دال احصائيا عند مستوى )    
 بعدية(.المجموعة التجريبية والضابطة في السموك الصدمي كما تقيسيا بطاقة الملاحظة ال

 

  



ولتحقيق ىذه الفرضية تم حساب المتوسط الحسابي والانحراف المعياري لمدرجات التي سجميا 
الملاحظين عمى بطاقة الملاحظة البعدية ولمتعرف عمى الفرق بين درجات الملاحظين لممجموعة 

بالعدد  ( لعينتين مستقمتين متساويتينT-testالتجريبية والضابطة اعتمد الباحث عمى استخدام )
( اكبر من القيمة 15،4ومن خلال التحميل الاحصائي ظير أن القيمة التائية المحسوبة والبالغة )

 (.18( ودرجة حرية )5،،،(، عند مستوى معنوية )،2،1التائية الجدولية البالغة )

وبناء عمى النتائج توصل الباحث الى استنتاجات ميمة توشر بمجمميا اثر السيكو دراما في   
 فيف الخبرات الصادمة التي تصيب الاطفال، ومن اىميا:تخ

 ىنالك تجاوبا إيجابيا في عينة البحث في تطبيق البرنامج لمعالجة الخبرات الصادمة. -1

ان استخدام أسموب التمثيل النفسي بنوعية الموجو وغير الموجو يفيد في تخفيف الخبرات  -2
 الصادمة للأطفال المودعين في دور الايتام 

تمقائية العمل الدرامي افاد في خمق جو من الالفة والانسجام بين الأطفال لاسيما في  -3
 الجمسات العلاجية

ان استخدام برنامج السيكودراما يعمل عمى تطوير علاقات الأطفال وتماسكيم ومن ثم  -4
لعدم التخفيف من الخبرات الصادمة التي يعاني منيا الطفل لاسيما المكان الذي يعيشون فيو 

توفر الكثير من الألعاب والمستمزمات الاخرى التي يمكن ان تدخل الفرحة والسرور لنفسية 
 الطفل.

السيكودراما تقنية حضارية حديثة لتعديل السموك الإنساني ولزيادة قدرة الافراد عمى  -5
الفرح التعبير عن مشاعرىم السمبية كالخوف، والالم، والتوتر، وكذلك عن مشاعرىم الإيجابية ك

 والحب والمرح.

السيكودراما تقنية مسرحية تستيدف وقاية الطفل من الامراض النفسية وتطييره شعوريا  -6
ولاشعوريا عبر التنفيس والتعويض من اجل اكتساب قيم سموكية جديدة سواء عمى الصعيد 

 السموكي والنفسي  والاجتماعي.

 



الباحث جممة من التوصيات و المقترحات التي  وبناءا عمى النتائج ومناقشتيا والاستنتاجات قدم  
يمكن ان تفيد الباحثين والميتمين في مجال التربية، ومن ثم جاءت قائمة بمصادر البحث وىي 
حصيمة ما استخدمو الباحث في دراستو ، ومن ثم الملاحق وبعدىا ختم الباحث دراستو بممخص 

 البحث بالمغة الانكميزية.
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Abstract 

Psychodrama, which was developed by the psychiatrist (Moreno), 

has been adopted for the purpose of establishing a therapeutic program 

for measuring social relationships and group dynamics through the social 

role theory and spontaneous theory, to alleviate the traumatic experiences 

that affect the individual, especially children, through an acting style. The 

acting style centers on the idea that the sick person reacts his 

psychological, social and behavioral problems in a free way that allows 

him/her to have an emotional catharsis of what is going on in their mind 

through some of the techniques that the treater uses to give the 

opportunity for self-insight, reincarnation, and simulation, in order to 

reorganize the old cognitive patterns and changes that affect the behavior 

and move it to another behavior or to make psychological adjustment.  

Based on the above, the researcher has established his search which 

is entitled (The Impact of Psychodrama on Easing the Traumatic 

Experiences of Children in Orphanages). The study falls into four 

chapters. Chapter One is the methodical framework which has various 

sections, the first of which is the research problem which addresses the 

following questions: 



1. Is there an ability to detect traumatic experiences of children in 

orphanages? 

2. Can psychodrama ease the traumatic experiences of children in 

orphanages? 

3. Can we overcome the traumatic experiences of children in 

orphanages after being subjected to the experience of 

psychodrama? 

In order to answer these questions and achieve the results, the 

researcher will try to study the current topic according to the following 

title (The Impact of Psychodrama on Easing the Traumatic 

Experiences of Children in Orphanages). 

The researcher then shows the importance, the goals, and the 

limitations of the research and determines the terms. He relied on the 

linguistic definitions and the terminology of the term 'psychodrama' 

and traumatic experiences relying on the procedural definition of 

psychodrama as a therapeutic technique based on the spontaneity 

principle through an acting drama to some different aspects of 

psychological pressure, in order to confront the old attitudes and 

understand them dramatically, giving a chance to emotional catharsis 

and self-insight for the sick person. 

The Second chapter is the theoretical framework. It falls into three 

sections: 

1. Section One: psychodrama – its elements – its uses 

2. Section Two: the traumatic experiences and the psychology of   

the child 

3. Section Three: the uses of psychodrama in theater 



And then the researcher demonstrates some previous studies that he 

could find, and at the end of the chapter, he has arrived at the important 

indicators that resulted from the theoretical framework. 

For the purpose of reaching the results according to the goal of the 

research, Chapter Three includes the procedures carried out by the 

researcher in terms of the adoption of the experimental method and 

identify the research community, the choice of the research sample, and 

the preparing of its tools and requirements and the application of 

experience and the use of appropriate statistical methods. 

Chapter Four includes a survey of the results of the research and 

interpret them in accordance with the objectives and hypotheses of the 

research and the conclusions arrived at, and the recommendations and in 

the light of the results that have been arrived at in the current research. 

The researcher will introduce some of the findings related to the 

hypotheses as follows:  

1. Results of the first hypothesis which states: 

    (No statistically significant difference at the level (0.05) between the 

average scores of children in the experimental group and the control 

group in disorder scale after a traumatic experience in the dimensional 

testing scale after the application of the program). 

When calculating the arithmetic mean and standard deviation of the 

scores of the students of experimental and control groups in the scale of 

the traumatic experiences and through the extraction of the difference 

between the mean scores of the scale of the two groups of the research 

and using the (T-test) for two independent samples, it has been found that 

the value found that value T calculated equals (23 017) which is greater 



than the value of T tabular (2.10) and the degree of freedom (18) and the 

level of significance (0.05). 

2. Results of the second hypothesis which states:  

(No statistically significant differences at the level of significance 

(0.05) between the average scores of children in the experimental 

group in the pretest and posttest average scores in the test on the post-

traumatic disorders experience scale.) 

In order to know the difference occurred in the children of the 

experimental group, the researcher has calculated the difference 

between the scores of each child on the traumatic experiences of 

experimental group that the program carried on using the (T-test) for 

two related samples. Through calculating the difference between the 

scores of posttest and the pretest of the scale, it has been found that it 

is significant at the level of significance of (0.05) and the degree of 

freedom (18) if the calculated T-value equals (12.136) which is greater 

than the value of T tabular amounting to (2.10), and this indicates that 

a change occurred in the children's behavior of the experimental due to 

their use of the psychodrama program. 

3. Results of the third hypothesis which states: 

(No statistically significant difference at the level (0.05) between the 

average performance of the children in the experimental group and the 

controlled group in traumatic behavior as measured by the observation 

of a posteriori card.) 

To achieve this hypothesis, the arithmetic mean and standard 

deviation of the scores recorded by observers on the observation of a 

posteriori card have been calculated. To identify the difference 

between the scores of observers of the experimental group and the 



controlled group, the researcher relied on the use of (T-test) for two 

independent samples of equal numbers. Through the statistical 

analysis, it has been found that the T calculated value is (15.4) which 

is greater than the T tabular value (2.10), at the abstract level (0.05) 

and the degree of freedom (18). 

Based on the results, the researcher has reached at important 

conclusions which all indicate the impact of psychodrama in easing 

the traumatic experiences that affect children. Some of the most 

important conclusions are: 

1. There is a positive response in the sample of the research in the 

application of the program to deal with traumatic experiences. 

2. The use of psychological acting both the oriented and non-oriented 

types helps to relieve the traumatic experiences of children in 

orphanages. 

3. The spontaneity of drama creates an atmosphere of intimacy and 

harmony among children, especially in therapy sessions. 

4. The use of psychodrama program works on the development of 

children's relationships and cohesion and thus alleviates the traumatic 

experiences suffered by the child, especially where they live because 

of the lack of a lot of game and other supplies that can make children 

happy. 

5. The psychodrama is a civilized modern technology to modify 

human behavior and to increase the ability of individuals to express 

their negative feelings such as fear, pain and stress as well as the 

positive feelings such as joy, love, and fun. 



6. The psychodrama is a theatrical technique aimed at preventing 

children from psychiatric and purify him/her subconsciously and 

unconsciously through the catharsis and the compensation in order to 

acquire new behavioral values both at the level of behavioral, 

psychological or social. 

 

 Based on the final results, the discussion, and conclusions, the 

researcher has presented a number of recommendations and 

suggestions that researchers and people interested in the field of 

education can benefit from. Then there is a list of sources used by the 

researcher in the study. The study ends up with appendices and an 

abstract in English. 

 

 


